
  چه سالي وارد دانشگاه شدید؟
من در س��ال 56 وارد دانش��گاه ش��دم منتها يک 
تغيير دانش��گاه و رشته داش��تم كه ديگر به سال 58 

كشيده شد.
  از دزفول به تهران آمدید؟

م��ن اه��واز بودم. س��ال 58 وارد دانش��گاه تهران 
ش��دم، يعني اولين ترم بعد از انقلاب. س��ال 57 يک 
ترم در اهواز بودم و در رش��ته فني و ساختمان درس 
مي خواندم. گرايش��ات عل��وم انس��اني از قديم در ما 
قوي تر ب��ود. نگاه امام، يک ن��گاه كاملًا خالص ديني 
بود. فضاي دانش��گاه يک فضاي اصالتاً ديني نبود، نه 
اين كه بچه هاي مسلمان و ديني در دانشگاه نبودند. 
يعن��ي اصال��ت به انق��لاب بود و چون دين و اس��لام 
ظرفيت ها و پتانس��يل انقلابي دارد، اسلام و نهاد هاي 
اسلامي و ديني مثل روحانيتي كه مبارز باشد، در آن 
موضوعيت پي��دا مي كرد. يعني ما از مجراي خودمان 
وارد اسلام مي ش��ويم و دنبال تغيير وضعيت هستيم 
و اي��ن ظرفيت تغيير را در دين ه��م مي بينيم و اين 
ظرفيت يک پتانسيل اجتماعي هم دارد. در عين حال 
ما بعضي از اعتقادات ديني مان را هم مي توانيم حفظ 

كنيم. اين قرائت از اسلام در دانشگاه ها پررنگ تر بود. 
خود امام)ره( تعبير كرد كه دانش��گاه ها معمولاً با اين 
علوم معقول و تجربي بار آمده اند و طبيعي اس��ت كه 
بايد هر چيزي را تجرب��ه كنند. امام در تبيين مباني 
در يکي از پيام هايشان شايد در قطعنامه اي كه مراجع 
به تحکي��م توصيه مي كنند كه اينه��ا را دريابيد والا 
ب��ه دام ليبرال ها مي افتن��د. در دوران قبل از انقلاب 
جريانات��ي كه آمدند از اي��ن روح ديني بهره بگيرند و  
وارد اين فضا شوند، بخشي شان طيف مجاهدين خلق 
بودند. ريش��ه فکري آنها هم برمي گشت به آموزه هاي 
بازرگان ك��ه از مجراي علم وارد عرصه دين ش��دند. 
يک دفعه امام تعبير كرد كه منافقين فرزندان معنوي 
بازرگان هس��تند. بالاخره در اين آبشخور فکري اينها 
ي��ک بخش و به قول ام��روزي ورژن كامل تري از اين 
ح��وزه دين بروز پي��دا كردند. آنها در اس��لام دنبال 
بخش هايي مي گشتند كه همخواني داشت با خواست 
آنه��ا در انقلاب. مث��لًا در تمام قرآن ب��راي آنها تنها 
آيات جهاد موضوعيت داش��ت. س��وره توبه به خاطر 
اين جهاتش پررنگ تر تفس��ير مي ش��د؛ از طرفي يک 
جري��ان انقلابي ديگري هم ك��ه در آن عرصه حضور 

داش��ت، جريان چپ ماركسيستي بود كه مثلًا تبيين 
علمي مي كرد. 

  آنها التقاطي بودند و اینها ماركسیست؟
بل��ه و چون ماركسيس��ت ها يک مق��داري مرعوب 
فضاي مادي در عرصه علمي مي ش��دند، يک مقداري 
التقاط هم ش��کل مي گرفت. خب آمدن به سراغ كسي 
مثل امام با آن ويژگي هايي كه داش��ت برايشان سخت 
ب��ود. ي��ک وقت هايي به دوس��تان خ��ودم در تحکيم 
مي گفت��م كه م��ا بايد خ��ط امام خودمان  را روش��ن 
كني��م. آيا ما امام را ب��ا خودمان منطبق ديديم و خط 
امام ش��ديم و يا اين ك��ه خط را از ام��ام مي گيريم و 
آن را معيار حق مي دانيم؟ اگر از قس��م اول هس��تيم 
خب حزب توده هم مي گويد ما خط امام هس��تيم. آن 
زمان نش��ريات حزب توده به اس��م و خط امام بيرون 
مي آمد و عنوانش خط امام بود. جلس��ات كيانوري هم 
با همين عنوان تشکيل مي شد. آنها مي گفتند كه امام 
در مسير ضد امپرياليسم بودنش كاملًا همسو است. آيا 
ما هم به خاطر ضد امپرياليس��م بودن امام، خط امامي 
بودي��م؟ خدا رحم��ت كند آل احمد هم بعد از س��ال 
42 ي��ک بحثي راجع به امام داش��ت. آنجا كه موضوع 

دانشگاه،  امریكایي بود
گفت وگو با دكتر الهام
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ح��ق رأي دادن بود،  مي گف��ت اينجا هم آخوندها حق 
رأي دارند. در فضاي روش��نفکري امام از اين حرف ها 
هم داشته مثلًا امام اصلاحات ارضي مي كند. بند جيم 
را ب��ا يک رويکرد كاملًا انقلابي براي كش��اورزان. آنجا 
مالکي��ت خصوصي را محترم مي ش��مارد. يکدفعه امام 
مي ش��ود مرتجع. خود حضرت امام)ره( هم مي فرمود 
ما چه مرتجع باش��يم يا نباشيم، مالکيت حد و حدود 
دارد. در دوران قبل از انقلاب هم يک جرياني در برابر 
مجاهدين خلق كه جرياني التقاطي خيلي شفاف بود، 
به ن��ام مجاهدين انق��لاب روييدند. البت��ه مجاهدين 
انق��لاب تعبير بعد از انقلاب اينه��ا بود؛ يک گروه هاي 

مختلف ديگري كه رويکرد ديني آنها پررنگ تر بود.
  ش�ما ب�ا گروه هاي اهواز هم ارتباط داش�تید 

مثل شهید علم الهدي؟
خير، با بخش هاي ديگ��ري از بچه هايي كه بعدها 
معلوم ش��د جزو منصورون هستند. شاخه هايي از آنها 

هم در دزفول بودند.
  شهید صفاتي هم دزفول بود؟

ش��هيد صفاتي اصالتاً دزفولي بود اما آنجا س��اكن 
نب��ود بلکه آبادان بود. با يکي از رفقايي كه با ش��هيد 
صفاتي مرح��وم هرمزي در درگيري در اصفهان و در 
خانه تيمي و معروف به حصن ش��هيد شد. طيفي كه 
ما مرتبط بوديم از طريق ايش��ان بود كه در سال 56 
رفت و خيلي زود هم شهيد شد و ارتباط ما هم قطع 
ش��د. طيف بچه هاي��ي كه در مجموع��ه بودند از نظر 
مباني خيلي پايبندتر و متعبدتر بودند. بعد از انقلاب 
هم خود اينها دچار مش��کل شدند. برخي اصولگرا به 
تعبير ناب ماندن��د يعني خود را با امام محک زدند و 
در برابر آن جريان موضع مي گرفتند و ولايت فقيه را 
اس��تمرار راه انبيا توصيف مي كردند. برخي از آنها هم 

از اصولگرايي ناب و خط امام فاصله گرفتند.
ريش��ه هاي مش��کلاتي كه در ح��وزه تحکيم بروز 
مي كرد برخي از آن ناش��ي از همين بود. ما در حوزه 
تحکي��م بحث هايمان مبنايي بود و براس��اس ولايت 
فقي��ه. گاه��ي در انجمن دانش��گاه تهران جلس��اتي 

مي گذاشتيم و روي مباني با هم بحث مي كرديم.
  افراد خاصي را هم دعوت مي كردید؟

به تدريج بعضي از طيف ها كش��يده شدند به آقاي 
حائري ش��يرازي. ايش��ان بيان خوبي داشت و منطق 
گفت وگ��و با دانش��جويان را بلد ب��ود و هم بحث هاي 
فک��ري و اخلاقي را مطرح مي ك��رد. البته به صورت 
خاص، ام��ام، مقام معظم رهبري را به عنوان نماينده 
ويژه خود تعيين كرده بودند تا با بچه ها مرتبط باشند 
و ايش��ان هم براي دانش��گاه حتي به صورت عمومي 
روزه��اي دوش��نبه وق��ت مي گذاش��تند و مرتب در 
دانشگاه جلسه پرسش و پاسخ داشتند. سال 58 اوج 
س��ال هاي حضور ايشان در دانش��گاه بود و آن زماني 
بود كه ايشان امام جمعه هم شده بودند و البته كمي 

قبل از اينکه امام جمعه شوند به دانشگاه مي آمدند.
  در درگیري معروف دانش�گاه آقا مي فرمایند 
كه یک روز ما در دانش�گاه تهران رفتیم گفتند 
كه اینجا دارند همدیگر را مي كش�ند. ش�ما آن 

وقت در دانشگاه نبودید؟
آن موقع همينطور بود. فضاي بس��يار س��نگيني 
حاكم ب��ود. آن موقع مث��لًا در مقابل دانش��گاه فني 
چادرهايي ب��ود كه بر يکي از چادره��ا تابلوي حزب 
كومول��ه بود و ط��رف ديگر هم طيف ه��اي ديگر. در 
همين مکاني كه الآن مس��جد است قبلًا زمين چمن 
بود. هميش��ه گعده هاي مجموعه مختلف از بچه هاي 
حزب الله��ي گرفته ت��ا كوموله ها داير ب��ود در مقابل 

درهاي دانشکده هم همينطور. توده اي ها، چريک هاي 
فداي��ي، منافقين، ماركسيس��ت ها و امث��ال آنها كه 
بعضي وقت ها هم بحث هاي اينها به جنگ مي كش��يد 
يک وقت مي ديديم آجر اس��ت كه پرت مي ش��ود كه 
در نهايت اين بحث ها منتهي ش��د ب��ه بحث انقلاب 
فرهنگي. مث��لًا در خود دانش��کده حقوق طيف هاي 
مختلف اتاق و دفتر داشتند. چريک هاي فدايي خلق، 
پيش��گامان، منافقين، انجمن دانش��جويان مسلمان، 
توده اي ه��ا و امث��ال آن هر ك��دام براي خ��ود اتاقي 
داشتند كه بعدها معلوم شد در اين اتاق ها سلاح هم 

نگهداري مي شود.
  دانشگاه تهران هم آخرین دانشگاهي بود كه 

در انقلاب فرهنگي سقوط كرد؟
بله، م��ا در طراحي انقلاب فرهنگي در دانش��گاه 

تهران برنامه داشتيم.
  شما در شوراي انجمن بودید؟

بله.
  چه كساني غیر از شما عضو بودند؟

بمان��د! خلاصه آنج��ا تصميماتي گرفته مي ش��د 
و تحليل ه��ا اين ب��ود كه با فضاي موجود نمي ش��ود 
دانش��گاه را اداره ك��رد. خصوص��اً بعد از پي��ام نوروز 
59 امام ك��ه تأكيد كرده بودند باي��د يک تحولي در 
دانشگاه ها ايجاد شود و در واقع خط تغيير و تحول را 

ايشان در سال 59 مطرح كردند. 
  وضعیت استادها چگونه بود؟

بعض��ي از اس��تادها بش��دت سياس��ي بودند و در 
پاره اي از مواقع هم در مقابل انقلاب قرار مي گرفتند. 
فضاي دانش��جويي هم كه درهم ريخته و آشفته بود. 
به شکلي كه به پايگاه فعاليت هاي سياسي بدل شده 
بود. پس تحول ريش��ه اي نياز بود تا آرامش به دست 

آيد و تغييرات دلخواه صورت گيرد.
جمع بندي اين بود كه دانشگاه بايد تعطيل شود و 
تعطيلي دانش��گاه نياز به يک برنامه ريزي داشت و در 
جلس��اتي بحث بر اين بود كه چگونه دانشگاه تعطيل 
شود. در اين فاصله، اطلاعات اين جلسات يک روز در 
روزنامه مجاهد به چاپ رس��يد. بحث ها و مذاكرات به 
طور كامل از آن به عنوان توطئه اي كه كشف كرده اند 
ياد مي كردند و مي گفتند كه انجمن هاي اس��لامي به 

دنبال تعطيلي دانشگاه ها هستند. 
   به تعبیري افشاگري كردند؟

بل��ه، آن موقع هم روزگار افش��اگري بود و از اين 
مقوله ها به صورت متعدد مش��اهده مي ش��د كه عليه 
يک ش��خصيت يا جرياني با ارائه اس��ناد و شواهدي 
افش��اگري مي كردند ك��ه گاهي اوقات اين اس��ناد و 
ش��واهد كذب و ساختگي و براي ايجاد تشنج بود كه 
كنت��رل كردن و خنثي كردن آنها مش��کل بود. بحث 
تعطيلي دانش��گاه ها كه منتش��ر ش��د، در واقع قضيه 
انقلاب فرهنگي و طرح تعطيلي دانش��گاه س��وخت. 
بني صدر هم كه در اين قضايا در حال نزديک ش��دن 
به منافقين بود بر اين موج سياس��ي س��وار مي ش��د. 
بچه هاي انجمن اس��لامي دانش��گاه را با آن وضعيت 
دانش��گاه امريکاي��ي قلم��داد مي كردند و ب��ه دنبال 
تغيي��رش بودند. بعد از آن كه بح��ث انقلاب فرهنگي 
سوخت، درگيري هايي هم به وجود آمد. مثلًا در تبريز 
و دانش��گاه علم و صنعت مشکلاتي به وجود آمد. قرار 
ش��د بچه ها با يک عملياتي دست به اقداماتي بزنند. 
مثلًا بچه هاي انجمن دانشگاه تهران قرار گذاشتند كه 
به كوه بروند و در ضمن آن برنامه تعطيلي دانش��گاه 
را آنج��ا بريزند و بعد يک طوري تعطيلي دانش��گاه را 
اع��لام كنند و به دنبال اي��ن بودند كه ترم دوم ديگر 

دانش��گاه را تحريم كرده و تعطيل كنند. در نيمه راه 
كوه اعلام كردند كه در دانشگاه تربيت معلم درگيري 
به وجود آمده اس��ت از همانجا بچه ها برگشتند.  بعد 
از لو رفتن اين قضيه آنه��ا تلاش مي كردند تا جلوي 
تعطيلي دانشگاه را بگيرند، چرا كه بهترين بستر براي 
فعالي��ت آنها آن روز دانش��گاه ب��ود و در جامعه هيچ 
نفوذي نداش��تند و در واقع تعطيلي دانشگاه تعطيلي 
احزاب بود. از همين رو حساس��يت به خرج مي دادند. 
وقتي به دانش��گاه تهران رس��يديم، فتنه به دانشگاه 
تهران كشيده ش��ده بود. اتاق هاي آنها به اتاق جنگ 
تبديل ش��د و دانشگاه به اشغال آنها درآمد. نيروهاي 
كميته آمدند ت��ا فضا را آرام كنند. يک درگيري بين 

منافقين و نيروهاي كميته هم پيش آمد.
  بیشتر چه افرادي بودند؟

آن روز بيش��تر نيروه��اي چپ، ماركسيس��ت ها و 
كمونيست ها دانش��گاه تهران را محاصره كردند و در 
نهايت بخش��ي از ديوارهاي خياب��ان 16 آذر تخريب 
ش��د. اينها با صورت هاي پوش��يده و چماق به دست 
در دانش��گاه و خصوصاً خياب��ان 16 آذر را از صبح تا 
شب در اختيار داشتند. اگر اشتباه نکنم، عصر آن روز 
هم همزمان بود با آغاز بيماري قلبي امام )ره(. بچه ها 
قرار گذاش��تند تا ب��ا يک راهپيمايي گس��ترده اي به 
س��مت دربند حركت كنند. هم ملاقات با امام داشته 
باش��ند و هم تثبيت تعطيلي دانشگاه تهران باشد. آن 
راهپيمايي انجام ش��د و امام هم علي رغم كسالتي كه 
داشتند يک سخنراني بسيار دقيق و تفصيلي راجع به 

انقلاب فرهنگي و تأييد اين حركت انجام دادند.
  حضور دانش�جویان در این راهپیمایي چقدر 

بود؟
دامنه اين تظاهرات چه بس��ا تا تجريش هم كشيد. 
در همين زمان درگيري در دانشگاه تهران هم به اوج 
رس��يد چون ماركسيست ها به سمت بچه هاي كميته 
تيراندازي مي كردند، جاي گلوله تا چند س��ال پيش 
بر ديوارهاي دانش��گاه باقي بود ت��ا بالاخره نيروهاي 
انقلاب توانس��تند آنه��ا را بيرون كرده و دانش��گاه را 
تص��رف كنند. آن ت��رم هم كج دار و مريز تمام ش��د. 
عده اي از دانش��جويان مس��لمان امتحان ندادند و در 

نهايت دانشگاه تعطيل شد.
بعد از اين تعطيلي ما وارد فاز ديگري از فعاليت هاي 
سياس��ي ش��ديم. از يک طرف چالش ها و درگيري ها 
درون انجمن هاي اسلامي يک مقداري بيشتر شد. آن 
موقع جري��ان حزب بود. جريان بني صدر بود، جريان 
مجاهدين انقلاب بود. ن��وع فعاليت هاي منافقين هم 
ش��فاف تر شده و فاصله ها و تمايزات پررنگ تر مي شد. 
يک س��ري از بحث ها در دانشگاه تهران درگير تبيين 
ديدگاه هاي فکري ش��د. يک طيفي كه بعد از اين هم 
به جريان تحکيم پيوند خوردند. اساس��اً يک گرايش 
اس��لام منه��اي روحانيت در آن ش��کل گرفت و امام 
را يک اس��تثنا از روحانيت مي دانس��تند و امام را هم 
با قالب هاي راديکالي خودش��ان محک مي زدند و هر 
جا كه تطبيق نداش��ت، از نظر امام عبور مي كردند و 
آن را تأيي��د نمي كردند. در دانش��گاه تهران به دليل 
اين ك��ه طيف بچه هاي خ��ط امام ول��و در اقليت اما 
پررنگ تر كار مي كردند و هم بافت غالبش را بچه هاي 
اصولگراي خط امامي تش��کيل مي دادن��د، به همين 
جهت بيشتر تلاش مي كردند كه خيلي توفيقي براي 
اعوجاج اين مس��ئله پيش نياي��د. بيانيه ها و مواضعي 
كه منتش��ر مي ش��د يک بخش تعديل شده و فضاي 
غالب خط امامي بود. البته در دانش��گاه هاي ديگر هم 
اين مش��کلات بود. جنگ كه شد برخي از اين بچه ها 

بچه هاي انجمن 
اسلامي دانشگاه 
را با آن وضعیت 
دانشگاه امریكایي 
قلمداد مي كردند و 
به دنبال تغییرش 
بودند.
بعد از آن كه 
بحث انقلاب 
فرهنگي سوخت، 
درگیري هایي 
هم به وجود آمد. 
مثلًا در تبریز و 
دانشگاه علم و 
صنعت مشكلاتي 
به وجود آمد. قرار 
شد بچه ها با یك 
عملیاتي دست به 
اقداماتي بزنند. 
مثلًا بچه هاي انجمن 
دانشگاه تهران 
قرار گذاشتند كه 
به كوه بروند و در 
ضمن آن برنامه 
تعطیلي دانشگاه را 
آنجا بریزند و بعد 
یك طوري تعطیلي 
دانشگاه را اعلام 
كنند و به دنبال 
این بودند كه ترم 
دوم دیگر دانشگاه 
را تحریم كرده و 
تعطیل كنند

فصل اول انقلاب اول
جنبش دانشجويي
از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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به س��مت جبهه رفتند. مثلًا در دانشگاه تهران آقاي 
عزيز جعفري ش��وراي مرك��زي انجمن بود و به نظرم 
آن روز تحکي��م مي رفت اصلًا همه چيز را رها كرد و 
به ط��ور كامل ب��ه جبهه رفت و گهگاه��ي هم در اين 
فاصله به دانشگاه آمده و ارتباط خود را حفظ مي كرد. 
در دانش��کده حقوق هم يکي از بچه هايي كه بس��يار 
فعال ب��ود خصوصاً در بحث انقلاب فرهنگي ش��هيد 
باقري بود كه او هم به س��مت جبهه كشيده شد. يک 
عده اي از بچه ها هم رفتن��د دنبال انقلاب فرهنگي و 
اصلاح دانش��گاه خصوصاً بع��د از بني صدر تحت اين 
عنوان كه ديگر كمتر كار سياس��ي كنند و به س��مت 
كار تخصصي بروند. بعض��ي از اعضاي تحکيم فضاي 
انقلاب فرهنگي را پررنگ كردند و جهاد دانش��گاهي 
هم ش��کل گرفت. بخش هايي هم به سمت دبيرخانه 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي امروز كه آن موقع ستاد 
انقلاب فرهنگي بود كشيده شدند. در اين موضوعات 
البته همواره گروه ها براي بازگش��ايي دانشگاه چالش 
داشتند و درگيري هاي دانشگاه فيصله پيدا نکرده بود. 
دانش��گاه هم كه تعطيل شده بود روابط با آقا در قالب 
مجموعه ش��وراي مركزي و تحکيم س��ازمان يافته تر 
دنبال مي ش��د. اولين نشست بين المللي دانشجويان 
مسلمان مبارز در سال 60 بود كه برگزار شد. نشست 
گسترده انقلاب فرهنگي در اوايل جنگ و يک جلسه 
بعد از جنگ با حوزه علميه برگزار شد. يادم هست كه 
اولين نشست انقلاب فرهنگي با حوزه علميه مصادف 
ش��د با روز اول جنگ 31 ش��هريور. در اين نشس��ت 
مش��ترک كه بازي برگشت نام داشت، از حوزه علميه 
به دانش��گاه آمده بودند و در خرداد دانش��گاهي ها به 

فيضيه رفتند و بعد هم با امام ديدار كردند.
  محل استقرار حوزویان كجا بود؟

آنها در محل كوي دانش��گاه مستقر شده بودند و 
بعد از ش��روع جنگ يادم هست كه پست هاي نظامي 
گذاش��تيم و خلاصه فض��اي انقلاب و جن��گ با هم 

آميخته شده بود.
  خاطراتي هم از آن دوران دارید؟

فضا خيل��ي صميمي ب��ود. ي��ک روز صبح وقتي 
به س��لف كوي دانش��گاه رفته براي صبحانه در صف 
آيت الله مش��کيني ايس��تاده بود. يعني خودش��ان كه 
ش��ب را در بين دانشجويان مانده بودند صبح به صف 

ايستادند كه منظره جالبي بود.
   ارتباط حوزه و دانشگاه به كجا انجامید؟

ارتب��اط ح��وزه و دانش��گاه با تش��کيل نمايندگي 
رهبري در دانشگاه بيشتر شد و البته اين هم خواست 
خود دانشجويان بود كه اين نمايندگي ها مستقر شده 
و ارتباطات دقيق تر ش��ود و فضا خوب جلو مي رفت. 
تأثير واقعه 7 تير در اين فضاي مثبت خيلي زياد بود. 
جريان تحکيم آن زمان بس��يار عليه آيت الله بهشتي 
تند بود و طيفي از بچه ها سفت و سخت بني صدري 
ش��ده بودند. طيف هاي��ي هم بني ص��دري نبودند اما 
گرايش��ات مجاهدين انقلاب را داشتند. طيفي هم با 

روحانيت نزديک بودند.
  شما كه طرفدار شهید بهشتي بودید؟

بله به همين خاطر هم متهم بوديم و در سر دفاع 
از شهيد بهشتي خيلي درگيري هاي سختي را پشت 

سر گذاشتيم.
  شنیدم كه شما را گرفتند و شلاق هم زدند؟

مي گويند!
  جزئیاتش را نمي گویید؟!

ب��ه بهانه هاي مختل��ف خلاص��ه از خجالت ما در 
مي آمدند! يک ش��ب بر سر يک اطلاعيه اي كه مفصل 

به تحليل ش��رايط پرداخته بود – ك��ه البته اگر پيدا 
كنم قطعاً يک نسخه اي به شما مي دهم – در بخشي 
از آن ب��ه تحليل فض��اي ضد روحاني��ت و روحانيت 
زدايي پرداخته بوديم كه از شاخصه هاي روحانيت آن 
روز مقام معظم رهبري، شهيد بهشتي و آقاي هاشمي 
بودند كه به صورت مش��ترک حلقه شعار شده بودند. 
حساسيت ها بويژه بر سر شهيد بهشتي خيلي بالا بود. 
اين بيانيه كار ما را خيلي سخت كرد و كار به تهديد و 

استعفا و در نهايت كتک خوردن ما رسيد.
  چطور؟

م��ا اصرار داش��تيم كه اينها ش��اخص هس��تند و 
نام بردن از آنها انجمن اس��لامي را وابس��ته به حزب 
نخواهد كرد چرا كه آن زمان استقلال انجمن اسلامي 
يک ش��عاري بود كه تحت آن ب��ه اين فاصله ها دامن 
زده مي شد. به همين بهانه ما به انحاي مختلف هزينه 
پرداختي��م كه از جمله آن كت��ک خوردن بود! اما باز 
هم مي ارزيد چرا كه بايد آن فضا شکسته مي شد و آن 
موقع هنوز شهيد بهشتي زنده بود. يک بحثي مطرح 
ش��د كه ديدارهاي نزديک داش��ته باشيم كه چه بسا 
ش��بهات را مرتفع كند. يک جلس��ه با شهيد بهشتي 
كه آن موقع رئيس ديوان عالي كشور بود گذاشتيم و 
بحث هايي صورت گرفت. قرار ش��د كه بنده به عنوان 

هدف اين ديدار را به عنوان مقدمه تشريح كنم.
  یعني به نمایندگي از جمع سخن بگویید؟

بله، البته به س��ختي دوستان راضي شدند و مکرر 
به من هش��دار مي دادند كه نباي��د بيانت تملق آميز 
باش��د. يعني هر كلمه اي كه منتهي به تأييد مي ش��د 
و جنبه حمايتي داشت نبايد مطرح مي گشت. در آن 
جلس��ه خيلي حرف هاي تند و صريحي عليه ش��هيد 

بهشتي بيان شد.
  چه انتقاداتي به ش�هید بهشتي مطرح شد و 

واكنش ایشان چگونه بود؟
مثلًا مي گفتند چرا مردم نس��بت به ش��ما اينطور 
ش��عار مي دهند، عکس هايتان را چرا برمي دارند، چرا 
در مهديه آن اتفاق افتاد، همچنين ش��بهاتي راجع به 
حزب جمهوري و انحصارطلبي آن مطرح شد. ايشان 
هم بيش��تر از يک ساعت وقت گذاشت و با حوصله و 

شفاف پاسخگوي بچه ها بود.
  نتیجه این جلسه چه شد؟

نتيج��ه و خروجي جلس��ه به نظر م��ن مثبت بود 
ك��ه البت��ه بعد از چند ماه هم فاجع��ه 7 تير به وجود 
آمد كه اين فاجعه و ش��هادت ش��هيد بهشتي فضاي 
غالب��ي از مظلومي��ت به وجود آورد. بحث گرايش��ات 
ب��ه بني صدر كه مرده بود. البت��ه در اين بين اتفاقات 
ديگ��ري هم افتاد. يک زمان��ي از جريان تحکيم – نه 
تحکيم دانش��گاه تهران بلک��ه از دفتر مركزي تحکيم 
– نوار آيت لو رفت و آن هم ش��د يک ماجرايي دست 
بني صدر كه يک عده اي با آيت الله ديدار كرده بودند و 
ايشان تحليل و مواضع صريح خود را نسبت به جريان 
بني ص��در ارائه كرده بودند. بعد اين مواضع در روزنامه 
انقلاب اس��لامي به صاحب امتيازي و مدير مس��ئولي 
بني صدر منتش��ر ش��د و اين فرصتي ب��راي بني صدر 
ايجاد كرد و از آن ب��ه عنوان توطئه بهره برداري كرد. 
خلاص��ه درگيري ها مقداري نرمتر ش��د و به س��مت 
دانش��گاه رف��ت. در اين فاصله ه��م گروهک ها مرتب 
ب��راي باز ك��ردن دانش��گاه ميتينگ مي گذاش��تند و 
ي��ک بار هم - به نظر دي ماه59 بود- ماركسيس��ت ها 
مي ريزند و دانشگاه را باز مي كنند. آن روز هم تا مردم 
شنيدند همه دور دانشگاه جمع شدند. مردم خودشان 
جواب آنها را دادند چون دانش��جويان يک عده اي در 

جبه��ه بودند و ع��ده اي ديگر در جهاد س��ازندگي. و 
خلاصه خ��ود مردم قضيه را جم��ع كردند. هفت تير 
فضا را تغيير داد و يک عصر و فضاي جديدي ش��کل 
گرفت. از اواخر س��ال58 كه شهيد بهشتي مسئوليت 
ق��وه قضائيه را گرفت و مجلس پا گرفت يک اقداماتي 
بايد در دادگس��تري انجام مي گرفت. از اوايل سال59 
كه مصادف ش��د با تعطيلي دانشگاه ها ايشان طرحي 
ريخت و از طريق انجمن هاي اسلامي دنبال كرد و آن 
اين بود كه اس��امي بچه هاي شناخته شده و معتقد به 
اسلام و انقلاب در دانش��کده حقوق شناسايي شده و 
جذب دادگستري شدند. آن زمان هم دانشکده حقوق 
تنها در دانش��گاه تهران و دانشگاه شهيد بهشتي بود. 
ش��يراز هم يک ترم داشت و بعد از مدتي تعطيل شد. 
آن زمان يکي از كارهاي انجمن اس��لامي پش��تيباني 
نيروها در سازمان ها بود. شهيد بهشتي حدود صد نفر 
از دانش��جويان دانشکده حقوق را به عنوان كارآموزان 
قضاي��ي وارد دادگس��تري كردن��د. دادگس��تري هم 
مقاومت زيادي مي كرد و مي گفت ما كارآموز در حين 
تحصيل دانشجويي نداريم. با ايستادگي شهيد بهشتي 
بالاخره ب��راي اين افراد به عن��وان كارآموزان قضايي 
حکم زدند و خود ايش��ان ش��روع به برنامه ريزي براي 

آموزش آنها كرد و كلاس هاي آموزش تشکيل شد. 
  خود شهید بهشتي هم در این دوره آموزشي 

شركت مي كرد؟
بله، ايشان معمولاً هفته اي دو ساعت وقت گذاشته 

بود.
  چه مباحثي را تدریس مي كرد؟

هم يک بحث فقهي قضا از تحريرالوسيله مي گفتند 
وه��م در مباح��ث جاري سياس��ي به پرس��ش هاي 

دانشجويان پاسخ مي داد.
  اساتید مطرح دیگري هم بودند؟

بله، آيت الله جوادي آملي هم بحث هاي اخلاق قضا 
و آيات الاحکام را مي گفتند. آقاي موسوي اردبيلي كه 
دادستان كل بودند بحث هاي اصولي مطرح مي كردند 
و بعد به تدريج كس��ان ديگري هم مي آمدند. ش��هيد 
بهش��تي، دكتر گرجي را ب��راي تدريس فقه آوردند و 
مي گفتند كه من ب��ه توانايي هاي فقهي دكتر گرجي 
ب��اور دارم. در عين ح��ال اين نيروه��ا وارد دادگاه ها 

مخصوصاً دادگاه انقلاب شدند.
  شما به كجا رفتید؟

من در اواس��ط دوره كارآموزي به انجمن اسلامي 
مي رفت��م، چون كس��ي از بچه ه��ا ديگر ب��ه انجمن 
نمي آمد و كاره��اي انجمن به دوش بنده بود و ناچار 
بودم كه به جلسات بروم، بحث هاي سياسي انجمن و 
مس��ائل انقلاب فرهنگي و از اين قبيل امور را مجبور 
ب��ه پيگيري بودم. يک زماني هم بحث آغاز تش��کيل 
بخ��ش قضايي س��پاه پيش آمد. يک وقت��ي در دفتر 
آقاي بهش��تي نشس��ته بودم كه يکي از دوستاني كه 
مس��ئول شکل گيري دادستاني سپاه شده بود از بنده 
دع��وت به همکاري ك��رد. تا آمدم خ��ودم را جمع و 
جور كنم متوجه ش��دم كه آنجا هم درگير كار شدم. 
كاره��اي انجمن هم باقي ب��ود. البته ارتباطاتي هم با 
ش��اخه دانش��جويي حزب جمهوري اسلامي در زمان 
ش��هيد بهشتي داش��تم. در زمان شهيد بهشتي چند 
دوره آموزشي برگزار شد كه در آن شركت مي كردم. 
يک بحثي را خود ش��هيد بهشتي شروع كرد با عنوان 
»اقتصاد اس��لامي«. تقريباً در تمام اين كلاس ها من 
حاضر مي ش��دم. بحث دومي هم شروع كردند درباره 
فلسفه و بحث شناخت كه اين بحث ناتمام ماند. مقام 
معظ��م رهبري ه��م يک بحث تحليلي تاريخ اس��لام 

بالاخره یك 
جریان راست از 
انجمن رویید و 
یك جریان چپ 

و فاصله ها از 
مباحث اقتصادي 

پا گرفت چون 
دیگر بعد از 

7 تیر مسائل 
سیاسي فروكش 

كرده و بحث 
طراحي نظام 
اقتصادي ، 
خصوصي، 

سرمایه داري، 
دولتي و از این 

قبیل مباحث 
بود. اساس 
این مباحث 

در جریان چپ 
شكل مي گرفت، 

در جریان كوي 
دانشگاه در 

سال 5٨. ارتباط 
دانشجویان با 

آقاي خوئیني ها 
یك نحله اي را 

پایدار كرده بود 
و آقا هم باید 
همه طیف ها 
را مدیریت 
مي كردند. 

اگرچه جراحت 
و مسئولیت 

ریاست جمهوري 
آقا باعث نشد تا 

سرمایه گذاري 
بر این طیف را 
رها كنند ولي 
طبیعي بودكه 

دیگر امكان این 
وقت گذاري 
گسترده و 

ارتباط بیشتر، 
كمتر شود و این 
موضوع اثرگذار 

بود
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شروع كردند و سير تاريخ سياسي اسلام را مي گفتند 
كه يادداشت هاي آن بحث ها را دارم.

  در حزب این درس ها مطرح مي شد؟
بل��ه، ش��هيد باهنر هم بح��ث عقايدي داش��تند. 
مهندس موس��وي هم تحليل سياس��ي داش��تند كه 
بع��د اي��ن بحث ها تحول پي��دا ك��رد. دوره ديگر هم 
آقاي هاشمي مباحث قرآني را مطرح كردند كه كتاب 
هم شده است. بله، يادم هست در آن شرايط به تفسير 
و تحلي��ل آيه اف��ک پرداختند. بعده��ا دوره آموزش 
مواضع حزب شروع ش��د كه خود شهيد بهشتي اين 
مواضع را در مدرس��ه رفاه تدريس مي كردند. آخرين 
جلسه هم در 4 تيرماه تشکيل شد و بعد هم سه روز 
بعد ش��هيد بهشتي به شهادت رس��يد. مجموعه رفاه 
هم تعطيل شد و شهيد باهنر ادامه دادند كه البته به 

صورت محدودتر و به صورت ويدئويي.
  بیشتر وقت شما به چه كاري مي گذشت؟

بيشتر زمان من به كارهاي قضايي سپاه گذشت و 
كم كم فعاليت هاي ما در انجمن كمتر شد و دوستان 
ديگ��ر را متقاعد كرديم كه بيش��تر وق��ت در انجمن 

بگذارند.
  از چه سالي دیگر به انجمن نرفتید؟

از س��ال 62-61 بود كه سعي كردم فعاليت خود 
را در انجم��ن كمتر كنم و اگرچه در دعواها ش��ركت 

مي كردم اما ديگر در شورا نبودم.
  خانم رجبي تا چه زماني در انجمن بودند؟

خان��م رجبي تا هفت تير آمدند و بعد از آن با يک 
بيانيه اعتراضي و به تعبيري با غمنامه اي ديگر انجمن 

را ترک كردند.
  آن زمان با ایشان ازدواج كرده بودید؟

م��ا اوايل س��ال 61 و بع��د از فتح المبي��ن ازدواج 
كرديم. 

  خانم رجبي در شورا هم بودند؟
بله، يکي از ش��اخص هاي بحث ها و بيانيه ها ايشان 

بودند.
به هرحال فض��ا، فضاي منطقي تر و وزين تري بود 
از اي��ن چالش هايي كه بعد به وج��ود آمد. به تدريج 
فضا به هم ريخته تر ش��د. بحث هاي اقتصادي پيش 
آمد. بالاخره يک جريان راست از انجمن روييد و يک 
جريان چ��پ و فاصله ها از مباحث اقتصادي پا گرفت 
چ��ون ديگر بعد از 7 تير مس��ائل سياس��ي فروكش 
ك��رده و بحث طراح��ي نظام اقتص��ادي ، خصوصي، 
س��رمايه داري، دولت��ي و از اي��ن قبي��ل مباحث بود. 
اساس اين مباحث در جريان چپ شکل مي گرفت، در 
جريان كوي دانشگاه در سال 58. ارتباط دانشجويان 
با آقاي خوئيني ها يک نحل��ه اي را پايدار كرده بود و 
آقا هم بايد همه طيف ها را مديريت مي كردند. اگرچه 
جراحت و مسئوليت رياست جمهوري آقا باعث نشد تا 
سرمايه گذاري بر اين طيف را رها نکنند ولي طبيعي 
بودكه ديگر امکان اين وقت گذاري گسترده و ارتباط 
بيش��تر، كمتر شود و اين موضوع اثرگذار بود. جريان 
مهدي هاش��مي و تأثيرات آنها هم بحث ديگري بود. 
در س��ال 64 يک درگيري تندي در دانشکده حقوق 
بين م��ا و آن طيف پي��ش آمد و منجر ب��ه اطلاعيه 

تهديدآميز آنها شد.
  چه افرادي در طیف شما بودند؟

خانم رجبي، آقاي موسي نجفي، آقاي اصلاني و... 
بودند. 

  آنه�ا هم س�لمان صف�وي و دار و دس�ته اش 
بودند. 

 بله، س��لمان صفوي بود و كسان ديگري كه حالا 

اسمش��ان را نمي برم. آنجا كار به انتشار بيانيه كشيد 
و منجر به آش��کار شدن اختلافات داخل انجمن شد. 
جريان انجمن آن موقع به سمت اين طيف غش كرد 
و ما در آنجا محکوم بوديم. چندباري آقاي محفوظي 
به دانش��کده آمد تا داوري كند و ب��ا پدري جريانات 
را نگ��ه دارد و تا زماني كه آق��اي محفوظي همراهي 
مي ك��رد آنه��ا همراهش بودن��د و هر زم��ان فاصله 
مي گرفت از او دور مي ش��دند، ب��ه هرحال برش لازم 
را نداش��ت. در اين ش��رايط ما مطرود بوديم البته نه 
به اين معنا كه از صحنه كنار بکش��يم، در حوزه اين 
بحث ها حاضر و فعال بوديم و حرف داشتيم اما اداره 

و مديريت در دست آن طيف بود.
  بعد از بازداش�ت سیدمهدي هاش�مي و پیام 

حضرت امام )ره( آنها منفعل نشدند؟
انفعال ايجاد شده بود اما مقاومت مي كردند و مثل 
ي��ک جرياناتي كه در فضاي مرعوب��ي قرار مي گيرند 
بايد يک طوري توجيه مي كردند و يا به نحوي توطئه 
و پرونده سازي تلقي مي كردند. البته مخالفت هايي هم 
مي شد. به نظرم مي رس��د بيانيه هايي هم در حمايت 
از آنه��ا ص��ادر كردند. ولي خب ام��ام چنان محکم و 
ق��وي و پررنگ به ميدان آمده بود كه تلاش هاي آنها 

را خنثي مي كرد.
  چن�د جمل�ه ه�م درب�اره س�وابق تحصیلي 

خودتان بگویید.
از س��ال 56 بن��ده در رش��ته س��اختمان البته از 
روي ناچاري ت��ا فوق ديپلم تحصيل كردم. در س��ال 
58 مج��دداً كنکور امتحان دادم. رش��ته من رياضي 
بود. بعد از س��ه س��ال يکباره تغيي��ر گرايش دادم از 
رياضي به علوم انس��اني و بدون هي��چ مطالعه اي در 
دانش��کده حقوق قبول ش��دم و حتي به ذهنم رسيد 
كه ب��راي تحصيل به خارج از كش��ور بروم و حتي از 
دانشگاه امريکا پذيرش هم گرفتم كه مداركش هست 
ام��ا با فضاي انقلاب كاملًا اين موضوع از ذهنم خارج 
ش��د. از ش��انس ما هم وقتي كه يک ترم خوانديم به 
انقلاب فرهنگي و تعطيلي دانش��گاه ها خورد. بعد هم 
ك��ه وارد كارآم��وزي قضايي ش��ده و در عمل درگير 
كارهاي قضايي ش��دم. س��ال 62 دانشگاه ها باز شد و 
چون نمي رسيدم در تمام كلاس هاي دانشگاه حاضر 
ش��وم بعضي از درس ها را در كلاس هاي ش��بانه طي 
كردم. البته خيلي از كلاس ها را نمي رسيدم كه بروم. 
البت��ه مجوزهاي قانوني را ه��م گرفته بودم. روي هم 
رفته وضع درسي ام بد نبود. معدل 3 به بالا فکر كنم 
3/70 از 4 ليس��انس گرفتم. دوره هاي فوق ليس��انس 
هن��وز تقريباً راه نيفتاده ب��ود. يک دوره خيلي قبل تر 
يعني يک س��ال قبل از ليس��انس، گراي��ش قضا در 
دانشگاه شهيد بهشتي امتحان گرفت. ما در سال 65 
س��ه ساله تمام كرديم. بعد آمديم معادل حساب كنم 
ك��ه ديدم دو واحد عمومي ك��م دارم. بالاخره مجبور 
ش��دم دو واحد بگيرم. اي��ن دو واحد را گرفتم بعد به 
جبهه رفت��م. گفتند كه تحت نظر امتحان بده، ديدم 
تا بخواهم اين استاد را قانع كنم خيلي وقت مي گيرد. 
گذاش��تم س��ر وعده و آخر ترم آمدم و امتحان دادم. 
يعن��ي يک ترم فقط به خاطر دو واحد عمومي معطل 
ش��دم. در آن ايام كارهاي س��ربازي را انجام دادم كه 
به س��ربازي بروم، دانش��گاه تربيت مدرس اعلام كرد 
كه امتحان مي گيرد. تربيت مدرس هم خيلي سخت 
مي گرفت. اول گزينش داش��تند و من بعد از چندين 
س��ال كه در كاره��اي قضايي بودم. البت��ه آن زمان 
خطراتي داشت و نمي دانستم كه صبح از خانه بيرون 
مي روم ش��ب برمي گردم يا نه؟ معمولاً براي ترور هم 

چند شاخصه وجود داشت، يکي موتور هونداي 125 
و ديگ��ري اوركت كه ما هر دو ش��اخصه را داش��تيم. 
فض��ا خيلي س��نگين بود. با همه اي��ن اوصاف دوباره 
گزينش شدم. در امتحان كتبي هم قبول شدم. رشته 
گراي��ش ما حقوق ج��زا بود. در مصاحب��ه همه چيز 
از من پرس��يدند به جز حقوق جزا! دانش��گاه تربيت 
مدرس يک دانشگاه سلف سرويس بود. تازه پا گرفته 
بود و مش��کلات عديده اي داش��ت. ما اساتيدي را كه 
پيدا مي كرديم بايد بيرون از دانش��گاه مي رفتيم يک 
وقت استادي در زمستان ساعت 7 كلاس مي گذاشت 
و ما هم بايد ساعت 6 صبح بيرون زده و بر سر درس 
او حاضر مي ش��ديم. بقيه رشته ها هم همين طور بود. 
س��ال اول فوق ليس��انس را گذراندم ديدم نمي توانم 
دانشجوي درسخواني باش��م. دوباره به جبهه رفتم و 
حس كردم كه ش��رايط جبهه ها هم سخت تر شده و 
جنگ به غربت اوايل خود گرفتار ش��ده است. آن ترم 
را در تابستان رفتم به جمعبندي اينچنين رسيدم كه 
باي��د در جبهه بمانم و ديگر نيام��دم. البته كلک هم 
زدم ابت��دا ثبت نام كردم و بع��د يک طوري مأموريت 
گرفت��م و تمام ت��رم را نيامدم. منتها ب��راي اينکه به 
دردس��رهاي اداري نيفت��م برنامه ه��اي امتحانات را 

مي گرفتم و در امتحانات شركت مي كردم. 
  آن زمان اهواز ساكن بودید؟

نه. بچه ها در تهران س��اكن بودن��د. به هر حال تا 
پاي��ان جنگ اي��ن قضيه ادامه داش��ت و يک ترم هم 
حذف كردم. در س��ال 69 از پايان نامه فوق ليسانس��م 
دفاع كردم. ش��ش ماه معطل اجازه براي دفاعيه بودم. 
در اي��ن فاصله امتحان دكترا برگزار ش��د كه بنده هم 
مجاز به شركت در اين امتحان بودم. اتفاقاً در آن دوره 
فقط من قبول شدم. دانشگاه هم فارغ التحصيلي ما را 
نگه داش��ته بود و هم حض��ور در دوره دكترا. خلاصه 
يک دوره جدي ما معطل و اذيت ش��ديم. در آن زمان 
مس��ائلي هم پيش آمده بود. مث��لًا يک مدتي نمرات 
من ناقص رد ش��ده بود در حالي كه من امتحان داده 
بودم و ش��ايد چن��د ماه وقت ويژه ب��راي اثبات اينکه 
اين درس ها نمره داش��ته و اش��کال از دانش��گاه بوده 
است گذاشتم. البته كارهاي ما هم طبق روال صورت 
مي گرفت. به هر حال بعد از دفاع يک ترم ما را معطل 
و گرفتار كردند. حت��ي فارغ التحصيلي ما را هم اعلام 
نمي كردن��د. در حالي كه همه كارها انجام ش��ده بود. 
خلاصه تا نيمه دوم س��ال 70 ك��ه دوره دوم دكترا را 

گرفته بودند و دوره دوم را با آنها شروع كردم.
  در چه رشته اي؟

رش��ته جزا كه دوباره به تحولات دانشکده حقوق 
خورد ك��ه در ح��ال دادن امتحان جامع ب��ودم وارد 
دانش��کده حق��وق ش��دم و آن ه��م ماجراهايي دارد 
و بع��د در آن فاصله ش��رايط بحراني در دانش��گاه به 
وجود آمد كه معاونت مالي دانش��گاه را به دوش من 
انداختند و تازه آن زمان به عنوان مربي جذب ش��دم 
كه تنها رس��اله دكت��ري ام مانده بود. در آنجا هم يک 
كار ش��بانه روزي ش��ديدي ش��د كه ضمن آن مجبور 
بودم كار رساله ام را دنبال كنم. آقاي عارف كه آمدند 
طبيعي بود كه از اين طيف كار خلاص مي شوم. يک 
ماه��ي هم با ايش��ان بودم و وقتي كه مرخص ش��دم 
موف��ق به تکميل پايان نامه  نش��دم چرا كه دوس��تان 
قديمي ما نه��اد نمايندگي ولي فقي��ه را راه انداخته 
بودند و مجبورمان كردند كه در نهاد كمکشان كنيم. 
به عنوان مس��ئول سياسي و قائم مقام نهاد. ضمن آن 
فش��ردگي ها بالاخره رس��اله ام را آخر سال 75 دفاع 

كردم. تقريباً بموقع تمام شد.

ارتباط حوزه و 
دانشگاه با تشكیل 
نمایندگي رهبري 
در دانشگاه بیشتر 
شد و البته این 
هم خواست خود 
دانشجویان بود كه 
این نمایندگي ها 
مستقر شده و 
ارتباطات دقیق تر 
شود و فضا خوب 
جلو مي رفت. تأثیر 
واقعه 7 تیر در این 
فضاي مثبت خیلي 
زیاد بود. جریان 
تحكیم آن زمان 
بسیار علیه آیت 
الله بهشتي تند بود 
و طیفي از بچه ها 
سفت و سخت 
بني صدري شده 
بودند. طیف هایي 
هم بني صدري 
نبودند اما گرایشات 
مجاهدین انقلاب را 
داشتند. طیفي هم 
با روحانیت نزدیك 
بودند
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